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Desenvolupament de la sessió  
 
El president obre la sessió.  

Tot seguit, saluda els presents i els que segueixen la sessió de manera virtual pel 
canal de YouTube, que en alguns casos encara estan formulant les preguntes que 
volen fer. Diu que seguiran el format habitual acordat amb la Junta de Portaveus, 
segons el qual les persones que intervenen a la sala tenen una intervenció inicial de 
tres minuts i, després de la resposta del regidor del Districte, un minut més per a 
aclariments o rèpliques. Respecte a les preguntes que han arribat pel canal virtual, 
explica que ell mateix en farà la lectura i tot seguit les respondrà el regidor. Prega que 
la gent se cenyeixi al temps d’intervenció previst. 

Dona la paraula al senyor Bernardo de Barros, que comença preparant alguns mitjans 
auxiliars per donar suport a la seva intervenció. El president li demana que si s’hi ha 
d’estar gaire podrien donar la paraula a un altre intervinent, però el senyor De Barros 
respon que estarà de seguida. 

El Sr. Bernardo de Barros Gonçalves de Souza Siciliani (en nom propi)  

Son cuarenta segundos de mis tres minutos. Lo que está ocurriendo en esta pantalla 
es algo que ha ocurrido muchos años en nuestra ciudad: un grupo de jóvenes que 
están haciendo música delante de una terraza, entreteniendo a personas que están 
allá, y tienen que cerrar por la Policía, para dejar de hacerlo, ¿vale? Esto es un 
problema que yo he vivido de primera mano desde que tengo veintidós años hasta 
recién.  

Y hoy os traje a vosotros, del Distrito, el Manual de Interpretación Legal del Derecho a 
la Libre Expresión definido por la Corte de Estrasburgo. En este Manual, en la página 
12, párrafo 1, reza lo siguiente: «The protection of freedom of expression is essential 
for the democratic political process and the development of every human being. As a 
matter of principle, the protection given by Article 10 extends to any expression, 
notwithstanding its content, disseminated by any individual, group or type of media. 
The only content-based restriction applied by the Court has dealt with the 
dissemination of ideas promoting racism and the Nazi ideology...» 

Y, en la página 14, el párrafo último del Manual que estáis viendo dice: «Artistic 
creation and performance as well as its distribution is seen by the Court as a major 
contribution to the exchange of ideas and opinions, a crucial component of a 
democratic society. Stating that artistic freedom and the free circulation of art are 
restricted only in undemocratic societies, the Commission argued: “Through his 
creative work, the artist expresses not only a personal vision of the world but also his 
view of the society in which he lives. To that extent art not only helps shape public 
opinion but is also an expression of it and can confront the public with the major issues 
of the day”.». 

Para terminar, página 17, en los tipos de protección de derechos a libre expresión: 
«The “expression” protected under Article 10 is not limited to words, written or spoken, 
but extends to pictures, images, actions and even cultural heritage intended to express 
an idea or to present information.» 

Bueno, hoy yo vengo de negro, con una prenda roja, porque me solidarizo con el 
movimiento de Alerta Roja, que se manifiesta en España, en algunas ciudades, 
pidiendo mayor protección a todos aquellos profesionales que trabajan en backstage, 
técnicos, que están desprotegidos. A mí me parece muchísimo más importante hablar 



de la protección que debemos informar..., a aquellos que estén delante de las 
escenas. Nos está faltando un sindicato, está faltando que el convento de Santa 
Catalina, en vez de dar nueve plazas más, o seis plazas más que han dibujado desde 
el Ayuntamiento, que allí aglutinen a todas las capacidades de los artistas, que 
registren a los artistas. ¡Tenemos artistas que están trabajando en negro! Por el amor 
de Dios, damas y caballeros, yo aquí he trabajado para el Ayuntamiento de Barcelona 
presentándome delante de 13.000 personas en el Festival de El Grec, y aún hoy 
espero mi contrato de trabajo de la compañía que me ha empleado durante un año.  

El president adverteix que estan ja fora del temps i li demana que concreti.  

El Sr. Bernardo de Barros Gonçalves de Souza Siciliani 

Lo concreto. Salí de esa compañía sin protección laboral. Ni caso. No es un caso 
exclusivo, no es un caso singular, perdido en un mar de regularidades. Es un ejemplo 
más de irregularidades que ocurren desde hace dos décadas. Entonces, si es verdad 
que hace unos meses, Jordi, dijiste en Twitter que la cultura no es solamente el arte 
del espectáculo, es verdad también que todos los profesionales de las artes escénicas 
convergen. Toda la modalidad de las artes que existen: una persona, para estudiar 
cómo estar sobre escena, habla idiomas, lee, se prepara, estudia, enseña... De tal 
manera, dejo con vosotros algunas cartas, de centenares de cartas que tengo yo 
personalmente, de pactos con teatros de una república como la de México –las tengo 
con Brasil, con Suiza... 

El president demana que acabi la intervenció i l’adverteix que no li podrà donar el 
minut posterior.  

El Sr. Bernardo de Barros Gonçalves de Souza Siciliani 

La termino ahora. Para decir: por favor, a partir de este año, a partir del 2021, cuando 
se acabe esta tragedia en la cual estamos sumidos, comiencen a mirar a los artistas 
de calle no con prepotencia, petulancia y discriminación, sino entendiendo que por 
detrás de aquellas personas puede existir mucho más de lo que imaginamos. Y que 
comencemos todos, desde el Ayuntamiento, a proteger a los actores culturales de 
nuestra ciudad. 

Moltes gràcies. 

El president dona la paraula al senyor José Ramón Rodríguez Ramírez.  

El Sr. José Ramón Rodríguez Ramírez (en nom propi) 

Hola, buenas tardes. Bueno, pues yo soy vecino de la avenida Drassanes. Hace un 
par de días habréis recibido un correo del presidente de mi escalera, conforme cómo 
está ahora la avenida nuestra. Y, bueno, os mandó unas fotos, al señor regidor le 
mandó correo; todavía no sé si lo habrá leído o lo habrá podido... Y, bueno, era insistir 
en ello; más o menos saber qué solución tenemos ahí, porque la calle está cada vez 
mucho peor. O sea, tenemos lo que es el CAP de Drassanes ocupado por personas 
en todos los lugares, que ya para pasar donde te toca tienes que ir apartando 
personas que se están pinchando, que se están meando, que se están..., pues del 
centro que tienen..., que están apuntados, del Baluard. Que yo no sé, yo lo cuento... 
Son personas enfermas. Pues, como enfermos que son, los tendrían que tener 
recogidos en el centro o eso, pero no en medio de la calle, donde yo tengo hijos 
pequeños y tengo que pasar cada día por la puerta, viéndolos cómo se pinchan, cómo 
se mean, cómo se pelean, cómo roban. Ahora, como están ellos ahí, pues están, 



bueno..., pero es un centro, ahí, de venta de drogas, que lo sabemos todo el mundo, 
que están en la esquina el que se pincha y el que vende. O sea, ahora están todos 
juntos ahí, en lo que es la puerta del ambulatorio. Yo encuentro que eso...  

Después, lo que es el Baluard, es que yo encuentro que esas personas tendrían que 
estar o dentro del Baluard o dispensadas donde..., en su casa o donde fuera, no en la 
puerta de Drassanes, en el ambulatorio. Por lo cual, el Baluard..., no sé por qué hay un 
parking de coches dentro. Lo podrían tener en el... Tengo fotos, ¿eh?, de todos los 
coches que aparcan en lo que era el hospital de Peracamps; dentro aparcan una serie 
de coches, que son los trabajadores del Baluard, supongo, o los de las oficinas. ¿Por 
qué no estas personas están recogidas ahí dentro? O... Dentro de la desto o 
dispensadas por el otro lado. Y no tener que estar cada día conviviendo con todas 
estas personas. Porque ni llevan mascarilla, se pinchan... El otro día yo, estando en la 
puerta de mi casa, se me acercó uno –bueno, uno, como se acercan todos los días– y 
le dije, digo: «Eh, eh, continúa...» Porque iba sin mascarilla..., no, quita, que se me 
acercará. Pues me dijo que me iba a matar, que era un racista –porque era moro–, 
que me iba a matar, que se había quedado con mi cara, que me conocía de todos los 
días..., que me iba a matar. O sea, esto es lo que tenemos que vivir cada día los que 
vivimos en esta zona.  

Entonces, a ver si habéis pensado en qué hacer o... Porque realmente es una 
vergüenza que el barrio, como es..., y que vivamos cuatro personas de aquí. Porque 
es que el barrio está desapareciendo como barrio. Bueno, yo creo que ha 
desaparecido ya, como era.  

El president agraeix la intervenció i dona la paraula al senyor Antonio Martínez 
Gómez. 

El Sr. Antonio Martínez Gómez (en nom propi) 

Ante todo, felicitar por su paternidad al regidor. Y en tres minutos no me va a dar 
tiempo a enumerar todas las situaciones que se están dando en el barrio. Una 
principal es dándole la razón al vecino, porque han venido ya varios vecinos a la 
Asociación de Vecinos quejándose de esto: de que qué solución va a haber ahí, si es 
social –Servicios Sociales– o es de seguridad –de la Policía–. Pero hay que solucionar 
el entorno de la narcosala. 

Hay otra situación, que es que los que robaban en el barrio... Por ejemplo, el año 
pasado había muchos turistas y robaban a los turistas. ¿Pero qué ha ocurrido? Que ya 
no hay turistas. ¿Y a quién están robando? A vecinos de este barrio, sobre todo gente 
mayor. Eso habría que vigilarlo un poco más.  

Y la otra situación es lo sucio que está el barrio, incluido muchas veces por..., por 
ejemplo, yo antes de ayer vi en mi calle tres contenedores y una persona no muy 
mayor abriendo los contenedores y tirando las bolsas de basura, abriéndolas todas, y 
tirando, desparramando toda la basura. Eso habría que vigilarlo también. 

Nada más. 

El president li dona les gràcies i demana pel senyor Enric Mena, que no és a la sala. 
Informa que, per tant, llegiran després la seva petició. Dona la paraula al senyor Manel 
Martínez Vicente.  

El Sr. Manel Martínez Vicente (en nom propi) 



Per cert, em diuen de fora que no se sent molt bé, que s’acoblen les veus. Gent que 
ho està veient. No, en general.  

El president demana confirmació sobre si s’acoblen les veus. (Veus de fons.) 

El Sr. Manel Martínez Vicente  

Bé, bona tarda. A veure, en tres minuts serà difícil. Venia a parlar de tres aspectes que 
són molt importants per a nosaltres. 

Una és la decadència que estem tenint al barri en molts aspectes, com són neteja, 
seguretat i sobretot dinamització econòmica. La covid ens ha fet molt de mal a 
nosaltres, perquè no som un barri massa potent, tenim un 75, o més, per cent –un 75 
per cent, o més– de comerços que són destinats al tema de restauració, i el turisme 
fora, doncs, ens fa molt de mal, i això..., tenim molta gent que està amb ERTO i a 
l’atur. Però és que, amb aquesta situació crítica, per exemple –i ja ho hem dit moltes 
vegades–, és incomprensible –incomprensible– que siguem, crec..., no sé si som 
l’únic, o dels pocs barris que tenim uns serveis socials tancats. Vull dir, amb la que 
està a punt de caure i tal, no hi ha hagut ni intel·ligència per poder, si no es podia en 
aquelles instal·lacions..., tan senzill com posar les taules al Centre Cívic. Vull dir, si 
s’ha pogut espavilar una farmàcia, no entenc que l’Ajuntament no es pugui espavilar 
per fer això. Per tant, crec que és una cosa que s’ha d’esmenar; que no mireu cap 
enrere, mireu cap endavant, que s’arregli ja, d’acord? 

El tema de dinamització econòmica. Us hem demanat poder ser-hi partícips els veïns, 
no només el comerç. Comerç, locals i veïns anem a l’una, perquè pensem que hem de 
fer moltes coses, d’acord? 

I la seguretat: vam tenir sort que..., i parlo ara també com a portaveu del Tsunami 
Veïnal, i també com a company de la Plataforma Emergència Ciutat Vella. Vull dir, 
costa molt que, en general, quan es demana a l’Ajuntament en diferents àmbits, ens 
puguin atendre. Només ens até la Tinença d’Alcaldia de Seguretat, però –amb perdó, 
eh?, amb tots els respectes– el que necessitàvem més era parlar de Serveis Socials, i 
també la part d’Economia i Desenvolupament, i no ens han ni contestat. I em sembla 
una falta d’educació. De quan vam fer el manifest, entitats que som més de..., ja no dic 
de Ciutat Vella, eh?, de tota la ciutat, però molts som de Ciutat Vella: ni al maig, ni ara 
a finals de juliol –que vam presentar la carta, i presentant-ho a Registre i tot–, i rebre 
una noteta dient: «Sí, ho hem escalat», no ens serveix. Ens serveix que ens donin cita. 
I tot això, tota aquesta pilota, volia no..., en podríem parlar moltes hores.  

Però el que sí que és veritat que us demanem és un tema –i us el demanem per la 
pressa–, i que va lligat amb la neteja, perquè això provoca malestar, i malestar en les 
platges..., va amb la seguretat, perquè n’és un dels focus, i és la punyalada que ens 
heu fotut totes les administracions amb el tema del Front Marítim. I dic punyalada 
perquè l’Ajuntament de Barcelona era l’adjudicatari de l’espai..., perquè després el 
posés a explotació a unes empreses privades. L’Ajuntament no es pot desdir com... 
Vam estar molt contents quan a l’època electoral tots vau posar al vostre programa 
que això ho havíeu parlat amb l’Estat i això ho faríeu, i ara ni el Govern Comuns, que 
tenia quatre anys d’experiència, ni els socialistes, que en sou socis i que esteu a 
l’Estat espanyol..., gireu la cara quan nosaltres demanem que només es compleixi el 
que es va prometre en les escomeses electorals. Tota aquella zona, fa molts anys –fa 
vint-i-cinc o trenta anys, ho sabeu, l’època Maragall–, va passar a l’Estat per poder fer 
el Front Marítim..., i que l’Ajuntament podia regular tot això, amb unes condicions per 
als que ho explotaven irrisòries. Però és que molts diners de Barcelona –de tots els 
impostos dels barcelonins– els hem pagat per arreglar tota aquella zona. I ara no pot 



ser que, l’Ajuntament, no sabem, perquè esperem que ens ho expliqueu... I, de fet, faig 
extensiu el que vam parlar ahir en una comissió de seguiment del barri, del Consell de 
Barri. Us demanarem, Jordi, com a regidor –no personalment, sinó com el càrrec que 
ocupes–, que ens expliqueu tots els passos en els quals l’Ajuntament ha format part: 
què ha fet, què ha dit, en què ha participat.  

El president avisa que estan fora del temps. 

El Sr. Manel Martínez Vicente  

Ja, ja, és que estem fora de la vida.  

I després, també, tot el tema de com us ho plantegeu ara. D’aquí al 18 d’octubre volem 
que l’Ajuntament sigui un veí més, i ens ajudi, i que no eixugui el ganivet que ens 
apunyala, que ve de Madrid.  

Gràcies. 

El president agraeix la intervenció i informa que abans de passar a les preguntes de 
les persones que no han pogut assistir a l’Audiència, el regidor respondrà a les 
intervencions presencials. 

El regidor  

Bé, abans que res, doncs, jo estic molt content de tornar a estar en un òrgan de 
participació i, doncs, després de la pandèmia i després d’altres assumptes personals, 
per fi torno a ser... I som en una situació estranya, perquè hi ha pocs veïns i ens hem 
de veure d’aquesta manera. Però dir-vos que també jo estic acompanyat: han vingut, 
doncs, Guàrdia Urbana i Mossos, que com sempre hi són; amb tots els consellers de 
Districte de tots els grups i tot l’equip tècnic de Districte que ens dona suport i que està 
atent al que dieu per després emprendre les mesures que s’hagin d’emprendre, més 
enllà de les meves respostes i d’estar atent, evidentment, als meus compromisos.  

Començo amb les respostes. Bernardo, la primera regulació de músics de carrer que 
hi va haver a la ciutat va ser a Ciutat Vella, i sabeu que s’ha ampliat a tota la ciutat a 
partir d’aquesta regulació. Jo el que et dic és que, doncs, entenc que com que em 
parles del Convent de Sant Agustí..., la coneixes i que sigui a través d’aquí que 
vehiculis les teves necessitats. Deies que necessitàveu un sindicat, necessitàveu 
organització. Endavant, vull dir, això és una cosa vostra, i jo us animo que feu el que 
cregueu que hàgiu de fer. Som defensors de la cultura, som defensors de totes les 
cultures, parlin l’idioma que parlin i s’expressin com s’expressin, de totes les 
expressions culturals, no només d’aquelles més formalment reconegudes, sinó també 
de les informals, les més petites, les comunitàries, etcètera.  

Ens has posat un vídeo que jo no he entès, que era..., hi havia un cotxe d’una policia 
municipal –que jo no sé si era a Barcelona o què era–; hi havia gent al voltant –la 
veritat és que no ho he vist. Jo no sé si el que tu volies dir és que hi havia hagut una 
mala praxi. Els treballadors municipals no es poden permetre cap mala praxi, siguin els 
que siguin i ocupin el càrrec que ocupin, i si en algun moment ho han fet el que s’ha de 
fer és denunciar-ho, eh? Però amb les imatges que has posat, jo no sé..., tampoc no hi 
he reconegut ni Ciutat Vella, ni Barcelona, ni la Guàrdia Urbana d’aquí, no sé 
exactament què és el que era. Però això sí: qualsevol mala praxi, de qui sigui –i si és 
un treballador municipal–, doncs, s’ha de denunciar.  



I res més. Estar al costat de la cultura. I això sí: la cultura que també és respectuosa 
amb els veïns i les veïnes, eh? Perquè moltes vegades parles de músics de carrer, 
que sabem que n’hi ha molts que treballen d’una manera que no està en la regulació, i 
que en alguna ocasió també produeixen molèsties pel soroll de la música, per les 
deshores en què toquen, i que hi ha queixes també de veïns. Per tant, amb la cultura 
sí, endavant amb la regulació –si s’ha de modificar, parleu amb l’Icub–, sindiqueu-vos 
si us heu de sindicar i feu-ho amb respecte per als veïns i les veïnes.  

José Ramón, jo no crec que el barri hagi desaparegut. El Raval no ha desaparegut de 
cap de les maneres. Hi ha una vida immensa, una vida cultural, una vida associativa, 
una vida comunitària que penso que s’ha posat de manifest d’una manera molt 
particular durant aquest confinament, justament, que han crescut, hi ha hagut més 
entitats i xarxes veïnals de solidaritat i de suport, i algunes que feien d’altres feines han 
reconvertit, diguem-ho així, algun dels seus objectius, cosa que és positiva. A mi em 
sembla que la vida comunitària i la vida al Raval és una vida que no s’acaba i que no 
ens acabarem mai.  

I tu ens estàs parlant, sobretot, dels voltants de la sala Baluard. Efectivament, és un 
dels focus en els quals estem treballant des de fa mesos, i s’ha vist afectat per la 
pandèmia. Per què s’ha vist afectat de la pandèmia? S’hi ha vist afectat perquè hem 
hagut de modificar els protocols de salut, de manera que el nombre de persones que 
abans podien entrar lliurement a l’equipament públic ara no ho poden fer perquè s’han 
de mantenir unes mesures de seguretat. De manera que les cues que abans es podien 
produir a dintre –o l’aglomeració de persones que es podia produir també a dintre– ara 
no pot ser per temes de seguretat. Per tant, efectivament, hi ha cues al carrer, com hi 
ha cues al carrer de tots els equipaments sanitaris. Si aneu al CAP, fareu la cua al 
carrer, també, eh? Per tant, a tots els equipaments sanitaris s’estan fent les cues fora.  

Què és el que hem fet durant la pandèmia i després de la pandèmia? Hem incrementat 
els punts de consum assistit. Per tant, ara mateix s’està tractant més persones en el 
mateix moment del que es feia abans. Concretament, hi ha sis punts més. Què hem fet 
després de la pandèmia? Hem incrementat el nombre d’educadors que hi ha pel 
carrer, també. Què més hem fet? Hem incrementat la coordinació entre Mossos 
d’Esquadra, Guàrdia Urbana i Neteja i Serveis Municipals. De manera que el que 
volem és protegir un equipament sanitari que creiem que és de primera necessitat –i 
n’estem convençuts–, al mateix temps que ho equilibrem amb la vida veïnal. La 
manera de fer-ho és tenir presència municipal a fora de la sala, perquè es regulin bé 
les entrades i impedir massificacions o aglomeracions, que no les hem de permetre, i 
que les hem de treballar des del punt de vista social i, per altra banda, també de tot el 
treball policial. Des de fa..., en els darrers mesos Guàrdia Urbana i Mossos d’Esquadra 
estan treballant el tràfic de drogues en aquesta zona. S’ha detingut més d’un centenar 
de persones –ens deia ahir, en una reunió que vam tenir amb veïns, l’intendent de 
Mossos d’Esquadra– en els voltants de Baluard –en els voltants de Baluard. Per tant, 
el que estem fent és una coordinació i una intensificació de la feina entre la Guàrdia 
Urbana i Mossos d’Esquadra, conjuntament amb Neteja, perquè amb Neteja hem 
modificat els itineraris i els horaris de pas de la neteja. I, evidentment, Serveis Socials, 
amb l’increment d’educadors de carrer i educadors de drogues.  

Amb això no estic dient que estigui res solucionat, només faltaria. Som veïns, tenim 
ulls i sabem què és el que passa. Per tant, hi hem de seguir treballant. I hem tingut 
moltes reunions amb veïns, que els hem explicat què és el que s’està fent, què és el 
que podem fer, i ens han fet propostes que també estem avaluant. Però és un dels 
punts d’atenció de la política pública del Districte i seguirem treballant-hi. Ens hem 
concentrat molt en els voltants de Baluard; ara hem de veure de quina manera també 
ho anem desplaçant. Hi ha molta presència policial, hi ha més presència d’educadors 



de carrer, s’ha modificat la neteja, hi ha més punts de consum a dins. Per tant, hem 
incrementat l’assistència sanitària, també. I insisteixo... Deies una altra cosa, que és 
que hem de garantir les mascaretes a les persones que hi ha al voltant. Sí. L’altre dia 
vam estar amb el Consorci i els ho vam explicar, no? La dificultat que algunes 
persones portin la mascareta. S’hi ha d’insistir. I, si cal, repartirem també aquestes 
mascaretes.  

Antonio, em sembla que t’he contestat també al tema de Baluard que comentaves.  

Respecte a la seguretat, evidentment dir dades és bastant absurd en aquest context. I 
us podria parlar de percentatges. L’altre dia la Junta Local de Seguretat de Casa Gran 
- Mossos d’Esquadra va donar números. La comissaria de Ciutat Vella és la 
comissaria que ha patit un decrement més important de fets coneguts, des de fa 
mesos, de tot Catalunya –la comissaria de Ciutat Vella, de tot Catalunya. I això és 
degut a moltes coses: evidentment, a la situació de la pandèmia i a la manca de 
turistes, però també a una feina conjunta que s’està fent entre Guàrdia Urbana i 
Mossos d’Esquadra des de fa mesos. De fet, el decrement de Ciutat Vella no ve de la 
pandèmia sinó que ja ve d’abans, malgrat que és cert que partim d’un nombre absolut 
alt. Per tant, creiem que la feina de Mossos d’Esquadra i Guàrdia Urbana s’està fent, 
és molt intensa –i ens falta investigació. Tenim 43 agents nous de la Guàrdia Urbana 
al Districte de Ciutat Vella que es van incorporar ara fa setmanes, si no pocs mesos –
ara no ho recordo exactament, però 43 agents nous. I, per tant, estem veient que hi ha 
un dimensionament correcte ara mateix i que s’està treballant amb l’increment dels 
punts Beta, que ja us hem explicat moltes vegades, etcètera. La primera setmana de 
setembre, per exemple, en tot Ciutat Vella hi va haver 190 furts –191 furts en una 
setmana a Ciutat Vella–, cosa que és bastant inèdita, no? Estàvem parlant de xifres 
moltíssim més altes en èpoques anteriors, no? O, en interior de domicili, en una 
setmana 5, quan estaríem parlant de moltíssimes més en qualsevol altre moment. I us 
podria parlar de percentatges de creixement, que no té cap sentit parlar-ne. Però el 
que sí que vull dir és: increment de Guàrdia Urbana, més coordinació amb Mossos 
d’Esquadra i treball conjunt, i hem d’incrementar, penso, per part de Mossos 
d’Esquadra que en té la competència, la investigació en el cas de tràfic de drogues.  

Pel que fa a la neteja, Antonio, som veïns i passegem pel carrer, i veiem situacions 
que no ens agraden en absolut. I estem treballant amb el Districte, i estem treballant 
amb Neteja els mapes de punts foscos, que tots els coneixeu, que els veïns ens els 
heu dit, ens els heu repetit la tira de vegades. Els hem treballat conjuntament, i estem 
treballant amb Neteja a veure de quina manera podem millorar la neteja en aquests 
punts, malgrat l’esforç que ja es fa també per part de Neteja.  

Manel, no sé si us han contestat des de Drets Socials o Economia. Això, en tot cas, ho 
parlarem.  

Respecte a la dinamització econòmica, sens dubte, és un dels greus problemes que 
ens deixa aquesta crisi, a la Barceloneta i a tots els barris; a la Barceloneta, amb unes 
característiques molt pròpies. Hem tingut reunions amb entitats de comerciants durant 
la pandèmia; hem seguit tenint reunions amb ACIB, en el vostre cas, per exemple. I 
penso que hem d’anar de la mà, conjuntament amb el mercat, per veure quines 
accions podem emprendre més enllà de la comunicació i més enllà de la difusió. Però, 
en aquest sentit, compteu que nosaltres, braç a braç, seguirem treballant, reunint-nos 
una altra vegada, anem a buscar el que calgui. I aquí parlem també de FIB, parlem del 
suport que s’està donant al PIOL en tot el tema d’ocupació, que hem fet un esforç molt 
important per seguir-lo ajudant en uns moments complicats. I, doncs, jo penso que 
hem de seguir treballant amb l’Associació de Comerciants en aquest sentit.  



Serveis Socials van estar tancats per problemes tècnics. S’han d’obrir ja aviat, perquè 
evidentment això no pot ser. Les treballadores i treballadors de Serveis Socials de la 
Barceloneta estan tots treballant. Totes les persones que eren ateses per Serveis 
Socials –totes les persones– han hagut de ser ateses, per començar, de forma 
telefònica, i després, si han necessitat alguna visita, en algun altre centre de Serveis 
Socials se les ha atès. Per tant, en principi, no hi ha hagut d’haver cap usuari de 
Serveis Socials de la Barceloneta que hagi estat desatès malgrat que hagi estat tancat 
l’equipament de Serveis Socials. I si ha algú que no ha estat atès ens ho dieu, perquè 
no pot ser de cap de les maneres. Des del Districte vam lluitar perquè no es tanqués, 
però al final hi havia uns problemes tècnics que no es podien resoldre i va haver de ser 
així. Pensa que els treballadors socials sovint treballen amb uns sistemes d’informació 
que necessiten tenir accés a una xarxa, tenir accés a unes aplicacions i que, per tant, 
posar-los en un altre lloc, en el context en el qual estàvem, era complicat. Hi insisteixo: 
ningú ha hagut d’estar desatès i, si hi havia usuaris nous, hi havia cartells perquè 
s’havien de dirigir a plaça Pedró o a algun altre lloc, o fins i tot trucar a un telèfon que 
es va difondre. Les persones podien trucar a aquest telèfon i, a partir d’aquí, se’ls 
atenia. I això és el que havia de ser.  

Respecte al Front Marítim, mira, és cert que, efectivament, vam anunciar en el mandat 
passat un acord amb el Govern que teníem. I el vam anunciar. Jo aleshores era 
conseller tècnic i, per tant, no em desentenc del que vam fer en el mandat passat, 
només faltaria. Però aquest acord que efectivament teníem es va trencar. I es va 
trencar no pas per la voluntat de l’Ajuntament de Barcelona, sinó que es va trencar per 
la manca de voluntat del Govern de l’Estat. A partir d’aquí, se segueixen les 
negociacions; les negociacions no estan tancades –no estan tancades. Des de l’any 
92, o des d’abans de l’any 92, que Barcelona es va vendre el Front Marítim –se’l va 
vendre–, per fi tindrem una solució en la qual Barcelona serà propietària de terrenys i 
serà propietària d’alguns dels equipaments que en el seu moment es van perdre. I, per 
tant, hi ha moltes més coses que el que ha sortit en premsa. Nosaltres creiem que 
aquell punt d’oci nocturn –i això ho compartim– no hi ha de ser. Per tant, seguirem 
treballant perquè no hi siguin. I tenim una reunió pendent, si no m’equivoco, Manel. 
Seguirem amb les negociacions. Vaig veure l’article amb el qual..., amb un partit polític 
vosaltres també vau firmar, a la premsa, i vaig poder veure –llegir– tot el que dèieu. I, 
bé, doncs, us atendrem, quan estigui tancat del tot, i us ho explicarem tot fil per randa. 
Però aquest acord és un acord que, si bé no era el de màxims que volíem –el que 
volíem tots–, és al que hem pogut arribar, o al que es podrà arribar amb la negociació 
amb un tercer que, malgrat que formem part del Govern, doncs, no ha volgut, no ha 
volgut torçar-se, o no ha volgut donar-nos tot el que nosaltres volíem. I ens és igual 
que siguin els nostres socis de Govern. Si no ho han fet, no ho han fet, i els criticarem 
igual. Però que també hi ha coses positives respecte al que hi havia i al que ha estat 
durant tots aquests anys.  

El president anuncia un segon torn d’intervenció d’un minut o minut i mig i demana 
que es limitin a aquest temps, tot i que no serà estricte. Dona la paraula al senyor 
Bernardo de Barros. 

El Sr. Bernardo de Barros Gonçalves de Souza Siciliani  

Jordi, me has hablado de denuncias. Hoy llevo aquí las dos oficiales de los cuerpos 
policiales. Ellos llevan fardas –o uniformes–, los cuales ellos respetan y los cuales 
ellos defienden –es importante– por su autoridad. Cuando en un cuerpo de seguridad 
existen elementos que no honran a estos uniformes, que se comportan como matones, 
si es verdad, ¿qué podemos salir a denunciar? Pero yo quiero que vosotros, del 
Ayuntamiento, hagáis un pequeño ejercicio de responsabilidad, de lo que representa..., 
hay un escudo aquí abajo: este escudo..., ¿de dónde viene este escudo?, ¿qué 



representa este escudo y qué representan sus uniformes? Antes de ir a denunciar –
créanme, no me faltan los recursos para denunciar, ni las ganas–, yo vengo a hablar 
con vosotros. Porque vosotros sois la cabeza de esta ciudad, vosotros sois quienes 
decidís en esta ciudad. Entonces, ropa sucia se lava aquí, con vosotros. ¿Queréis que 
llegue a Estrasburgo? Llegaré el año que viene. Antes vamos a hablar nosotros. Usted 
tiene una carta, entre tantas otras... Cuando digo que son veinte años de experiencias 
malas –veinte años de experiencias malas..., hablando de sindicatos–..., vuestra 
normativa respecto al arte en la calle está desajustada a los derechos ratificados por el 
Estado español.  

Hoy –hoy precisamente– es importante hablar de derechos de expresión. Hoy el 
presidente de la Cataluña se está llevando un puro –el cual yo personalmente creo 
que es demasiado–, y corremos todos el riesgo de que nuestros derechos a la libre 
expresión sean vilipendiados por partidarios de una Constitución y de un Estado que 
ha ratificado estos derechos. Cabe a vosotros, como cabezas de la ciudad, proveer a 
vuestros artistas –que no son los míos–, a vuestros talentos jóvenes de los medios de 
recursos para que ellos se organicen. Y si falta al sector artístico la capacidad de 
sindicalizarse, si vosotros tenéis las herramientas y los instrumentos para disponer de 
ordenanzas municipales que pasen multas donde figuran ordenanzas que nada tienen 
que ver con la música en la calle, vosotros también debéis tener los instrumentos para 
disponer a esta juventud, a estos talentos que pueden... 

El president l’adverteix que ha transcorregut el temps. 

El Sr. Bernardo de Barros Gonçalves de Souza Siciliani  

...hacer brillar ahí más el nombre de Barcelona en el mundo, no es responsabilidad 
mía, es responsabilidad vuestra. Ahora bien, yo, como pertenezco a esta ciudad por mi 
ascendencia –lo cual, claro, es un poco cabrón hablar de la familia de Borbón en 
Barcelona, ¿eh?–... Porque tenemos una bandera, en España, que provoca guerras 
desde hace dos siglos. 

El president l’informa que tenia un minut i n’han passat tres.  

El Sr. Bernardo de Barros Gonçalves de Souza Siciliani  

Por favor, sé responsable con tu cuerpo de Policía Municipal, sé responsable con el 
cuerpo de los Mossos d’Esquadra, sé responsable con la ciudad. No me toca a mí 
sindicalizar a nadie. Toca al Ayuntamiento de Barcelona comenzar a proteger a sus 
talentos. Entiendan. Ahora bien, yo vendré aquí a llamarles la atención, porque soy 
vuestro hermano. 

El president li reconeix que té el dret de fer-ho, i que l’ha exercit durant gairebé quatre 
minuts.  

El Sr. Bernardo de Barros Gonçalves de Souza Siciliani  

Moltes gràcies. 

El president li dona també les gràcies i dona la paraula al senyor José Ramón 
Rodríguez. 

El Sr. José Ramón Rodríguez Ramírez 

Bueno, he estado escuchando la respuesta que me ha dado, sobre lo que he 
comentado. Y en algo sí que te voy a dar la razón: que la comisaría de Ciutat Vella, de 



la cual yo soy vecino de al lado, ha bajado. Pues claro que ha bajado, si no hay nadie, 
si está desierto el barrio. El barrio..., las personas de allí somos cuatro. Por lo cual, si 
no hay turistas, no hay de esto: es normal que la comisaría no trabaje. Porque los 
cuatro vecinos que estamos..., a las ocho de la tarde, las personas mayores no salen a 
la calle por miedo a que las roben. O sea, salimos a las cuatro, lo justo, para trabajar, 
o esto. Porque es un barrio que usted dice que usted dice que no, pero yo creo que sí, 
porque yo me he criado allí. El Nou de la Rambla era la «avenida de la Moda», no sé 
si la has llegado a conocer. Sí, ¿verdad que sí? ¿Alguien ha paseado por la «avenida 
de la Moda», últimamente? ¿Es la «avenida de la Moda»? ¿Sí? Ah, no, no, digo si es 
la «avenida de la Moda», que había tiendas de ropa, había tiendas de novias, había el 
Poblet, había una droguería, había... No hay nada. Pasamos por la calle San Pablo..., 
la avenida de los móviles, nada más que hay móviles. En la calle Hospital, lo mismo. 
Y..., cuando no están en la esquina esperando a ver a quién roban el móvil que se 
acaba de comprar. ¿Esto es lo que me dices tú que ha ganado el barrio? Al menos el 
Raval Sur, ¿eh?, que estoy yo. El Raval Norte, aquí sí que hay muchas tiendas. ¿Pero 
donde yo vivo? Hospital, San Ramón, San Pablo, la «avenida de la Moda», 
Drassanes... Es que no hay nadie. Yo vivo en un edificio de cincuenta y dos vecinos. Y 
de los cincuenta y dos vecinos, que éramos personas del barrio, quedamos cuatro en 
todo el bloque. Y lo mismo pasa con el bloque de al lado. Y yo sigo en el barrio por mi 
mujer, porque mi mujer, pues... Pero yo por mí no estaría hace mucho tiempo. Como 
yo, se ha ido casi todo el mundo. O sea, que me digas que el barrio... ¿no ha perdido? 
No lo sé, yo creo que hace mucho tiempo que no pasas por la «avenida de la Moda», 
a ver si hay algo de moda en la avenida.  

Gracias. 

El president li dona les gràcies i dona la paraula al senyor Antonio Martínez. 

El Sr. Antonio Martínez Gómez  

En la anterior legislatura, a la regidora que había ya le dije que el barrio estaba dejado, 
porque el Ayuntamiento había dejado..., tenía dejadez con el barrio. Quizás ha 
mejorado un poquito, pero sigue habiendo dejadez. Uno de los focos –que es el vecino 
que lo ha comentado también– es la narcosala y alrededor de la narcosala. Ahí hay un 
foco tremendo que hay que solucionar, ya sea con Servicios Sociales o ya sea con la 
Policía. Pero hay que arreglarlo. Los vecinos están que se suben por las paredes. Ya 
han venido bastantes vecinos a la asociación a quejarse de que a ver cuándo y cómo 
se soluciona esto.  

El president agraeix la intervenció i dona la paraula al senyor Manel Martínez. 

El Sr. Manel Martínez Vicente  

Bé, permeteu-me que, quan hi ha tants temes, agafi una miqueteta més de temps, avui 
que som poquets.  

Aniré per fases. Els Serveis Socials. I gràcies a Déu que els veïns –i és per aplaudir-
los a quatre mans–..., hi ha hagut més d’un centenar de voluntaris, en un barri petitet, i 
hem atès més de cent i tantes persones. Doncs una d’aquestes persones es va 
dedicar quinze dies esperant que li donéssim menjar. No estem parlant d’unes 
vambes, estem parlant de menjar. I sort de la xarxa solidària, que no ha badat. I 
estàvem trucant a Serveis Socials!, al senyor Gerard i companyia, i no trigaven..., i no 
són àgils. Vull dir, ja no estem parlant d’un tema tècnic, Jordi, estem parlant d’un cos 
humanitari. Vull dir, Serveis Socials..., i ull, torno a repetir el que vaig dir fa sis mesos, i 
per desgràcia no ens estem equivocant: què ens vindrà? Què ens vindrà, i m’hi puc 



estar jo, a la cua aquesta. Vull dir, jo el que voldria és que ens adonem, siguem 
conscients i estiguem preparats per al que ha de venir. Vull dir, això que deies tu de la 
part tècnica, doncs imagina’t altres coses. Preparem-nos abans d’hora.  

El tema de la seguretat, us deia, en van parlar amb el regidor Batlle i li van dir: 
«Escolta’m, ocupacions de pisos no de gent necessitada sinó de delinqüents, de 
màfies delictives que fan a les plantes baixes.» S’han fet dues actuacions grans, o 
coordinades amb les policies. Doncs, les que facin falta, perquè encara continua 
havent-hi gent. És clar que hi ha menys denúncies! Però, com deia aquí el company, 
perquè no hi ha turistes. El que passa és que si abans un 10 per cent dels denunciants 
eren locals, ara el 98 per cent són locals. És clar que són menys que els turistes que 
venien. És claríssim, és clar que baixen les estadístiques. És de perogrullo, dic. Fer 
una estadística d’això, doncs, no té gaire valor, què voleu que us digui. I tot i això, i 
encara que es va enfadar el senyor Batlle quan li van dir, hi ha més xifres que les 
oficials, hi ha les que es veuen a peu del carrer, i aquí la policia comunitària d’ambdós 
cossos ho saben perfectament: hi ha gent que no denuncia, per exemple, per por. Per 
por. Perquè si estan vivint a la casa i a la planta baixa són uns paios que trafiquen amb 
droga i a més a més van amb uns matxets així de grans, tu creus que aquesta persona 
ho denunciarà? Té por. I estaven fent un altre tipus d’actuacions, perquè no sempre 
van d’un furt normal.  

I la deixadesa de la neteja és brutal. Fa mesos que diem –per no dir anys– que tenim 
els pitjors contenidors d’escombraries de..., amb un parell de botiguetes de comerç 
d’alimentació i de restauració que generen molts més residus dels habituals; si no, fan 
servir impulsivament la recollida selectiva. I tenim equipaments que són penosos, és 
que no tenen ni en el pitjor poble..., d’un poblet de la muntanya. S’han de reformar, 
s’han de posar nous, tenim gent gran, no pots..., ni peralts bé, la brossa a terra, 
brutícia, rates, escarabats, molt brut.  

I tenim una xarxa elèctrica i de llum i de tot que ens cau cada dia. I això provoca 
inseguretat, robatoris, més brutícia... I veieu com tot va comunicat?  

I per rematar-ho, el tema estrella, que és el Front Marítim. Us diria: tots els diners dels 
impostos que hem pagat tots els que estem aquí, que hem sigut tributadors de 
Barcelona, i que l’Ajuntament diligentment els ha agafat per fer serveis..., doncs molt 
bé, va deixar molt maquet el Front Marítim. Aquests diners, que són nostres i en volem 
un retorn, se’ls emporta Madrid quan ho vendrà i subhastarà, i es traurà 70 o 120 
milions d’euros, que és el que es valora del que seran les 26 peces que hi ha allà, i 
s’ho emportarà a les arques de Madrid, i ho haurem regalat nosaltres i l’Ajuntament de 
Barcelona. I jo us demano: no deixeu que s’emportin això. Aquell territori us caurà en 
consciència a vosaltres si surt de la tutela de l’Ajuntament, en qui dipositem la 
confiança, i dels serveis socials que hi ha d’haver.  

I vam firmar amb un partit polític, perquè ens va venir... 

El president l’adverteix que ha d’anar acabant.  

El Sr. Manel Martínez Vicente  

...i firmarem amb qualsevol partit polític. I tant de bo que anem amb l’Ajuntament en un 
altre article dient que ho hem recuperat. Et cito..., i dir-t’ho, que fem article plegats. I 
serà el triomf dels veïns i de tot l’Ajuntament. 

Gràcies.  



El president li agraeix la intervenció i dona la paraula al regidor perquè respongui. 

El regidor 

Bernardo, arriba un moment que, a vegades, per la meva..., bé, perquè a vegades no 
entenc algunes de les coses que em vols dir; que les intueixo, però no sé... En tot cas, 
jo defenso la feina de tots els treballadors públics, amb uniforme o sense uniforme, i si 
hi ha qualsevol mala praxi es denuncia. Però sí que la defenso, i en vull fer una 
defensa aquí, perquè s’hi juguen la vida i perquè treballen molt fort. (Veus de fons.) 

El president crida l’atenció al senyor De Barros perquè no interrompi el regidor. Li 
recorda que ha tingut el seu torn per parlar i que ja ha estat molt generós amb el seu 
temps d’intervenció.  

El regidor 

Bernardo, jo no soc tan impulsiu i tan vehement, en el bon sentit de la paraula. Però 
t’estic contestant al que he pogut entendre. I si consideres que hi ha normatives que 
van contra la llibertat d’expressió –cosa que em sorprèn, perquè totes passen la 
validació de Serveis Jurídics i a més a més són, doncs, normatives legals, ben fetes–, 
denuncia-ho i es veurà si limiten la llibertat d’expressió o no la limiten. Fes-ho, no 
passa res, denuncia l’Ajuntament, si consideres que hi ha normatives que limiten la 
llibertat d’expressió.  

José Ramón, no vull replicar-te res del que has dit, perquè evidentment en moltes de 
les coses que has dit tens raó, i cadascú té la seva manera de veure-ho i d’entendre el 
barri. Nosaltres seguirem treballant per fer-lo millor, sens cap mena de dubte, i sabem, 
Antonio i José Ramón, de la problemàtica de la zona que comenteu. Hi seguirem 
treballant. Hi estem posant molts recursos, hi hem posat molts recursos; està millor en 
algunes coses. No està com hauria d’estar, però seguirem. I, en tot cas, hi ha una cosa 
que sí que vull no rectificar-te, però que em sembla que dels cinquanta-dos pisos que 
hi ha en el teu..., allà on vius, que dels d’abans en quedeu quatre, doncs, els altres 
quaranta-vuit suposo que també són veïns. Jo penso que també són gent del barri i 
que són veïns i veïnes del barri, però són uns altres. (Veus de fons.) Ja m’ho 
explicaràs.  

Antonio, el que ja hem dit, eh?, i el que hem comentat: ens anirem veient, ens anirem 
reunint, i a veure què és el que podem fer millor, sens dubte.  

Manel, aplaudiments, sens cap mena de dubte, als veïns que us heu organitzat durant 
aquesta pandèmia, després de la pandèmia, perquè és cert, l’Administració no és 
infal·lible. Cap Administració és infal·lible, cap Administració arriba a tot arreu. I 
nosaltres el que hem de fer és donar suport, entre moltes d’altres coses, a tota 
l’organització veïnal, que el que vol fer és ajudar veïns i veïnes que ho estan passant 
malament. Per tant, ho vaig dir en no recordo quin òrgan de participació o de Govern 
en què vaig participar, i ho torno a dir: un aplaudiment, sens cap mena de dubte. Si, 
malauradament, no hi ha ni una Administració pública que sigui infal·lible i que arribi 
absolutament a tot arreu, al que hem d’estar és a posar tots els recursos necessaris, 
treballar-ho de la millor manera possible i estar al costat dels veïns i les veïnes que us 
organitzeu. I penso que hem intentat ser-hi, i amb tota la bona intenció del món, i 
posant-hi tots els recursos necessaris.  

Si la policia comunitària sap que la gent no denuncia per por, això vol dir que la policia 
comunitària sap quins són els incidents que no es denuncien. Per tant, qualsevol 
contacte amb la policia comunitària, s’acabi denunciant o no s’acabi denunciant, entra 



en el llistat dels fets que tenen la..., no dels fets, sinó en la relació de tots els incidents 
que es donen en els barris, sigui Guàrdia Urbana o sigui Mossos. M’he explicat? O 
sigui, no és que... Compten els fets, evidentment, però qualsevol contacte amb la 
policia comunitària ja genera una acció. Si la policia comunitària sap que hi ha gent 
que no s’atreveix a denunciar, sap que ha passat alguna cosa. Per tant, hi hagi 
denúncia o no hi hagi denúncia, la policia –Guàrdia Urbana i Mossos– actua igualment, 
d’acord? Per tant, és molt important el contacte amb la policia comunitària i la Policia 
de Barri. Concretament a la Barceloneta, si no m’equivoco –que no m’equivoco–, hi ha 
hagut dues operacions de reincidents l’últim mes.  

Els contenidors de la Barceloneta són els mateixos de tot Barcelona. Si n’hi ha alguns 
que estan malament, doncs, ho parlem amb la Teresa perquè es revisi i es miri. Però 
la contracta és exactament la mateixa i no hi ha cap diferenciació en els contenidors.  

I respecte a les subhastes, jo estic en contra de les subhastes, hi estic totalment en 
contra. Una altra cosa és que quan tens una negociació... i abans em referia a parlar 
amb els socis de Govern –perquè ella també és del meu partit–..., i que critico: si no 
aconseguim el que voldríem amb aquestes negociacions, jo estic en contra que se 
subhastin, eh? I, per tant, ho seguirem treballant. I ho hem dit moltes vegades: estem 
al costat vostre, no estem en el punt de partida que se subhasti; ara bé, en una taula 
de negociació sabem que, si no s’aconsegueix, doncs, has de negociar i a vegades 
surts amb menys del que voldries.  

El president dona per acabada la part de les intervencions presencials i anuncia que 
se substanciaran les preguntes que han arribat per escrit, que les llegirà d’una en una, 
tot i que el primer corresponsal, el senyor David L.H., ha fet tres preguntes i en aquest 
cas llegirà les tres preguntes juntes.  

El Sr. David L.H (en nom propi) 

«Mi primera pregunta es sobre las tiendas de móviles que se están abriendo en la 
calle Unión. Esta calle corre el riesgo de acabar convirtiéndose en una nueva calle 
Sant Pau, como un cultivo de comercio de tiendas de móviles. Me gustaría saber qué 
medidas tomará el Ayuntamiento para evitar que haya monocultivo de tiendas de 
móviles y diversificar el comercio antes de que sea demasiado tarde, con el nuevo 
Plan de Usos. Urge una moratoria a este tipo de comercios en esta calle, ya hay 
abiertos unos ocho y cada pocos meses se abre uno nuevo. 

»Mi segunda pregunta es sobre el estado de conservación de las zonas verdes nuevas 
de rambla de Raval, plaza de Salvador Seguí y plaza Vázquez Montalbán. En la plaza 
Salvador Seguí y plaza Vázquez Montalbán todavía siguen vallados los espacios 
verdes creados en la última reforma. No sabemos cuándo piensan retirar estas vallas, 
pero llevan ya casi un año allí.  

»Respecto a las zonas verdes nuevas de la rambla de Raval se están deteriorando de 
una forma rápida a pesar de que no hay incivismo, porque no entra gente, sino por el 
mal cuidado por parte de Parques y Jardines. Urge una atención más cuidada por 
parte de los responsables del Ayuntamiento. 

»Por último, el verano ha demostrado que la reforma de la rambla del Raval va a 
generar un espacio duro, caliente y falto de zonas verdes, cuando en un contexto de 
emergencia climática nos hacen falta más zonas verdes y repartidas por toda la 
rambla, que neutralicen el calor en verano, y no dos grandes parterres aislados en 
cada extremo.» 



El regidor 

No sé si podem tancar aquell micro... (Veus de fons.) Ah, està tancat, d’acord.  

David, sobre les tendes de mòbils, tu saps que hi ha una..., tenim un Pla d’usos que el 
que fa és regular urbanísticament les activitats de concurrència pública. En canvi, les 
tendes de mòbils, com tantíssimes altres activitats comercials, no són considerades de 
concurrència pública. De concurrència pública, si no m’equivoco, són considerades 
aquelles que tenen un impacte en l’espai públic, quant a concentració de persones o 
altres. D’aquí, doncs, que supermercats, restaurants, discoteques, museus, cinemes..., 
no?, hi ha tota..., botigues de bicicletes o de patinets, perquè després van per la via 
pública, no? Hi ha tota una sèrie d’establiments que formen part de la concurrència 
pública, i després hi ha tota una sèrie d’establiments que no formen part de la 
concurrència pública i, per tant, com a Administració municipal, no ho podem regular. 
Són petits establiments comercials que no estan regulats per cap normativa 
urbanística. El que sí..., és que aquests establiments han de complir, i han de complir 
amb totes les normatives: ambientals, de seguretat, paisatgístiques, etcètera. En tot 
cas, com que ens ho comentes i tenim constància també que moltes d’aquestes 
botigues estan començant-se a associar a eixos comercials o a associacions de 
comercials del carrer, doncs, parlarem amb aquestes entitats per veure si hi ha hagut, 
si hi ha en algun moment, doncs, alguna cosa que hagin de rectificar. Però són 
activitats comercials que estan inspeccionades, com absolutament totes les activitats 
comercials. I, bé, mirarem també, i ja que ens ho proposes, si hi ha possibilitat que 
entressin en un nou Pla d’usos, que a mi em sembla difícil de justificar l’impacte a 
l’espai públic d’aquest tipus de botigues.  

Respecte a les places –parles de Salvador Seguí i Vázquez Montalbán–, dius que s’hi 
necessita una atenció més cuidada per part dels responsables de l’Ajuntament. Doncs, 
a mi em sembla que Parcs i Jardins ho fa, però en tot cas parlem amb ells perquè hi 
incrementin, si és que l’han d’incrementar, la vigilància. Aquesta obra ara mateix està 
dins de l’any de garantia de l’entrega de l’empresa executora, i per tant, doncs, si hi 
hagués alguna cosa que estigués malament o alguna cosa que s’hagués de modificar, 
ho podem demanar a l’empresa que l’ha executat, per fer els arreglaments que siguin 
necessaris. Però, en tot cas, entrem en contacte amb Parcs i Jardins i fem saber la 
teva queixa.  

Ens comentes que l’estiu ha demostrat que la rambla del Raval ha generat un espai 
dur, calent, faltat de zones verdes. A mi em sembla que l’ús de la rambla del Raval ara 
mateix és diferent del que hi havia abans de la reforma. Recordeu que hi havia una 
queixa –i vam fer un Consell de Barri per parlar-ne–, que hi havia zones en les quals hi 
havia molt poca visibilitat, hi havia persones grans que no s’atrevien a travessar-la. I 
una de les demandes, justament, era que fossin més transparents; fer un urbanisme 
que ens permeti veure l’altra banda, i que no hi hagi impediments, que a vegades hi ha 
menys llum o generen certa inseguretat. Nosaltres vam optar per una reforma la més 
barata possible, que el que permetés..., i sense perdre vegetació, perquè no se n’ha 
perdut, en metres quadrats; la repartim d’una altra manera, però el que fem és que 
sigui més transparent i, per tant, que vegem d’una banda a l’altra i que ens sentim més 
segurs. Que hi havia molta gent gran, i moltes dones, que es queixaven de la sensació 
d’inseguretat per com estava configurada urbanísticament la rambla. I, en canvi, 
creiem que ara ha millorat molt. Els bancs i els bancs rodons són molt usats, hi ha 
molta gent. I considerem que és una urbanització que, si l’hem de rectificar en algunes 
coses, com deia abans, la rectificaríem –en alguna altra audiència també ha sortit. Fa 
pocs mesos que està funcionant. Per tant, també se l’ha de deixar viure, veure com 
funciona i, a partir d’aquí, veure si hem de canviar alguna cosa més. Però, en termes 
generals, la nostra impressió és que està funcionant, que està plena, que s’hi poden 



fer activitats –quan es puguin fer– i que és molt més transparent, molt més visible. Hi 
hem duplicat les llums, hi hem posat més bancs i és molt més usada.  

El president es refereix a la pregunta del senyor Enric Mena Gras (en nom propi), 
que és una «petició de canvi de nom del passeig de Joan de Borbó  de la Barceloneta 
per un altre», i proposen –entén el president que deu ser un col·lectiu de persones– el 
de «passeig de la Barceloneta».  

El regidor  

Bé, doncs, Enric, sembla que m’hagis llegit la ment, perquè a mi m’agrada molt aquest 
nom. I saps com funciona això dels canvis de nom. Hi ha una votació en Plenari, hi ha 
una Ponència del Nomenclàtor. I, doncs, ho elevarem a la ponència, perquè ho tingui 
present.  

El president llegeix la qüestió proposada pel senyor Toni Rumbau. 

El Sr. Toni Rumbau (en nom propi) 

«Ante los problemas que tenemos los vecinos de la esquina Rambla - calle Hospital, 
sobre la presencia crónica de prostitución en esta confluencia, preguntamos: ¿cómo 
es que tienen permiso municipal para estar ejerciendo su profesión en la calle cada 
noche del año? Nos han dicho que no lo tienen, pero la realidad lo desmiente, pues la 
Guardia Urbana pasa constantemente por su lado y jamás les han dicho nada, solo 
cuando arman escándalos mayúsculos o hay avisos de los vecinos.   

»¿No existen normativas municipales sobre la prostitución en la calle? ¿No existen 
regulaciones sobre los ruidos continuos en la calle, no los ocasionales, que impiden el 
descanso de los vecinos? ¿No dijo el Ayuntamiento que quería proteger a los pocos 
vecinos que todavía quedamos en la Rambla? ¿Qué debemos hacer? ¿Denunciar 
penalmente al Ayuntamiento por dejación de funciones y por complicidad con prácticas 
fraudulentas?  

»Pensamos que lo mejor sería hablar y que el Ayuntamiento encuentre las soluciones 
al problema. Gracias.» 

El regidor 

Doncs, Toni, estem d’acord que hem de parlar. De fet, ho hem fet. I si no ho hem fet, 
persones del meu equip han parlat amb tu. Seguim en contacte i seguim treballant.  

Totes les teves queixes les hem passat, d’una banda, tant als Serveis d’Atenció Social 
que atenen persones amb uns problemes estructurals de manca de reconeixement 
d’una activitat, dels seus drets laborals –i, per tant, diguem que la banda social ja l’hem 
passat–, i també hem passat als cossos de seguretat tot el tema de sorolls i les 
problemàtiques que hi poden haver, en algun cas, associades. El que heu de fer, 
efectivament, és trucar a la Guàrdia Urbana i, a partir d’aquí, doncs, que –si és que hi 
ha sorolls a la nit o no podeu dormir–..., perquè la Guàrdia Urbana vindrà i actuarà. 
Insisteixo: tot el que ens has dit ho hem reportat tant a Drets Socials i a Feminismes 
com a Guàrdia Urbana. És un punt d’atenció dels cossos de seguretat per garantir que 
no hi ha conflictes.  

I seguim parlant, Toni. Tal com ja hem fet amb membres del meu equip, doncs, ho 
seguirem treballant.  



El president llegeix tot seguit la intervenció del senyor Guillem CB, de la Plataforma 
CAP Raval Nord Digne. 

El Sr. Guillem CB (en nom de la Plataforma CAP Raval Nord Digne) 

«El passat 30 d’abril, el regidor Sr. Rabassa informava que la cessió de la Capella al 
CatSalut es realitzaria en els pròxims mesos, a tot tardar després de l’estiu. Ara, que ja 
ens trobem a les portes de la tardor, i tot i ser conscients de la complexitat de la 
situació actual, volem saber en quin punt es troben els tràmits de la cessió.» 

El regidor 

La cessió al CatSalut es farà quan la pastilla, quan el sòl, tingui la qualificació de 
sociosanitari, que avui en dia no la té. Quan la tindrà? La tindrà..., esperem portar-la al 
Plenari de Casa Gran del novembre. En altres plenaris s’ha aprovat ja inicialment 
aquest canvi d’usos. Ara mateix està en exposició pública, hem d’esperar si hi ha o no 
hi ha al·legacions; si hi hagués al·legacions s’haurien de contestar. Es portarà al 
Plenari de Districte i, com a molt d’hora, ho portarem al Plenari de Casa Gran del 
novembre. Si hi hagués al·legacions i no poguéssim contestar a les al·legacions, 
doncs, hauria d’anar més enllà. Però, hi insisteixo, la cessió es farà quan el sòl tingui la 
qualificació de sociosanitari, que confiem que sigui al novembre. En paral·lel, el 
CatSalut està treballant, amb el concurs d’Arquitectura, perquè pugui sortir, esperem-
ho, durant el mes d’octubre.  

El president fa tot seguit la lectura de la pregunta del senyor Luigi Morrone. 

El Sr. Luigi Morrone (en nom propi) 

«Sobre el estado de la avenida de les Drassanes, avenida tan bonita y tristemente 
llevada a la degradación.  

»Desde que se instaló la “narcosala” Baluard, la avenida está ocupada literalmente por 
las personas consumidoras y los vendedores de droga, y los vecinos no tenemos 
posibilidad de vivir la calle y disfrutar de ella. Es un “cuerpo extraño” que no se ha 
integrado y creo que nunca se integrará. Se tenía que constituir una comisión de 
seguimiento para evitar que pudiera haber dinámicas que perjudicasen al entorno, 
pero no hemos visto nada de eso.  

»La presencia de la narcosala tiene como consecuencia una serie de ilegalidades que 
no podemos soportar: venta de droga alrededor, punciones en la calle de personas 
que consumen, que esperan en la avenida como si fuera una sala de espera, coches 
de los empleados aparcados en la plaza de delante de la narcosala. ¿Vale la pena 
todo eso?  

»¡Pedimos una respuesta a todo esto! Cámaras alrededor para controlar que no haya 
venta de drogas y una sala de espera delante, en lugar de aparcar los coches.» 

El regidor 

Ho hem parlat, Luigi, abans, amb les intervencions que hi ha hagut, prèvies, de 
l’Antonio i el José Ramón. Em sembla que ho he contestat bastant. Fas referència a la 
Comissió de Drogues. La Comissió de Drogues, la darrera, no recordo ja quan va ser, 
però la tornarem a convocar, evidentment. En la Comissió de Drogues expliquen la 
situació de la venda de drogues, del consum de drogues en el barri, amb Salut, amb 
les forces de seguretat, també –tots els dispositius de seguretat–, i amb tots els agents 



de Drets Socials. La tornarem a fer. I, sens dubte, una cosa que és molt important: els 
veïns no hem de normalitzar que viviu amb por. Per tant, hem de seguir actuant i hem 
de seguir treballant per aconseguir-ho, d’acord? Ho estem fent. Us concretarem més, 
si voleu, alguna de les mesures del Pla d’acció que estem treballant. Hi ha coses que 
ja s’estan fent. Hem aconseguit un canvi en les dinàmiques de les persones que 
ocupaven molt sovint la plaça. Però, bé, ho hem de seguir treballant i us presentarem 
quelcom també a la Comissió de Drogues.  

El president llegeix la intervenció enviada pel senyor Josep Centelles, en nom del 
Consell de la República de Ciutat Vella. 

El Sr. Josep Centelles (en nom del Consell de la República de Ciutat Vella) 

«Què fa l’Ajuntament de Barcelona per “censar” i/o conèixer la població invisible de 
Ciutat Vella, com ara persones en situació irregular, sense accés digital, rellogades 
sense contracte, sense llar, etc., que sovint no s’empadronen o no saben que es 
poden empadronar, per poder-los atendre? 

»L’Ajuntament té una estimació de quants milers de persones estan en aquesta 
situació d’invisibilitat a Ciutat Vella? L’Ajuntament té una diagnosi de la seva 
problemàtica? Com l’aborda? Quins recursos hi destina?»  

I si «té una política definida sobre aquesta problemàtica». 

El regidor 

Josep, l’Ajuntament de Barcelona és una de les administracions del país i de l’Estat 
que més recursos ha posat per a l’empadronament de persones que no poden 
demostrar el seu domicili fix. Impulsem les polítiques d’empadronament actiu, i són 
aproximadament unes 6.000 persones anuals que s’inscriuen sense un domicili fix. 
Creiem que és un dret bàsic i primari, i que no ha de ser només l’Ajuntament de 
Barcelona el que posi efectius i el que treballi per impulsar aquestes polítiques, sinó 
que haurien de ser tots els ajuntaments de Catalunya. Quan ho fa només un 
ajuntament, doncs, aleshores és quan la cosa sovint està desequilibrada. Des de la 
Regidoria de Drets de Ciutadania s’està treballant molt. I també he dit abans, en una 
altra intervenció d’una cosa que no hi té res a veure, que efectivament l’Administració 
no és infal·lible, l’Administració no té ulls a tot arreu –i penso que està bé que sigui 
així–, però molt sovint no arribem a moltes de les persones que haurien d’accedir en 
alguns d’aquests serveis.  

Dir també que «persones invisibles» no tenen per què ser només les persones en 
situació irregular o les persones sense sostre –les persones en situació administrativa 
irregular. Hi ha moltíssima gent amb una situació administrativa regular que és 
exactament igual d’invisible i hem de fer perquè surtin a la llum. Deia: aproximadament 
unes 6.000 persones que s’empadronen sense domicili fix a la ciutat de Barcelona, 
dels quals hi ha un percentatge important que és de Ciutat Vella. I el fet de 
l’empadronament el que fa és donar..., és la porta d’entrada per a tots els serveis 
bàsics imprescindibles. Sense aquest empadronament, doncs, no tindrien possibilitat 
de molts serveis bàsics.  

Per fer-ho, han d’anar a l’OAC, eh? –han d’anar a l’OAC. I després, hi ha tota una 
cartera de serveis, d’acollida, acompanyament, suport a refugiat, reagrupament 
familiar, arrelament, etcètera, que jo al que et convido és que entris a la pàgina de la 
Regidoria de Drets de Ciutadania, i que allà, doncs, podràs veure la quantitat de 
serveis que hi ha, també a diferència de molts altres municipis. S’hi aboquen molts 



recursos –i no te’n sé dir el pressupost, però molts i molts recursos humans–, i 
efectivament tenim una política definida amb l’empadronament actiu.  

El president anuncia l’última pregunta que llegirà, que és de l’Associació de Veïns de 
Casc Antic. 

L’Associació de Veïns de Casc Antic 

En nom de l’Associació de Veïns del Casc Antic, signant del manifest “Emergència a 
Ciutat Vella”.   

«En relació amb el solar dels antics Jutjats, quines gestions està fent l’Ajuntament 
davant la Generalitat per aconseguir la cessió d’aquest espai per a equipaments 
públics per al barri i habitatge públic? Més enllà de la voluntat genèrica d’obtenir 
aquest espai per al barri, quines gestions concretes s’estan fent?» 

El regidor 

S’han fet reunions, s’han fet reunions bilaterals entre Ajuntament i Generalitat –el 
Departament de Justícia. Nosaltres voldríem que es fes habitatge públic en aquella 
pastilla que ara mateix està cedida a la Generalitat per a usos judicials. Que la 
Generalitat, evidentment, hi pot fer habitatge públic; per tant, convidem que ho faci. 
Però també hi pot haver altres equipaments, perquè és una pastilla molt gran –ara no 
recordo les desenes de milers de metres quadrats–, i allà hi podria haver equipaments 
necessaris per al barri, ja fossin serveis o ja fossin pistes esportives, o el que sigui. La 
Generalitat segueix enrocada que hi vol construir l’Audiència Provincial i s’està parlant 
d’una possible cessió temporal perquè s’hi construeixin alguns usos que poden ser 
temporals. Evidentment, a nosaltres això dels usos temporals no ens agrada, i el que 
voldríem seria la reversió de la cessió, i per tant, doncs, que torni a ser municipal, com 
ho havia estat desenes d’anys enrere, perquè és una cessió del segle XVIII o de..., 
perdó, del segle XIX, si no m’equivoco. Per tant, les negociacions amb la Generalitat 
estan en un punt bastant enrocat, amb dues posicions que no s’estan trobant, però 
hem de..., la veritat és que també la pandèmia, i després l’estiu, han aturat aquestes 
negociacions, i per tant ho hem de reprendre ara.  

Jo vull recordar que al Plenari de Ciutat Vella vam portar, el Grup de Barcelona en 
Comú, una proposició per al retorn d’aquest solar a la ciutat i va ser votada en contra 
pels dos partits del Govern actualment a la Generalitat. No sé exactament quina és la 
seva voluntat real de negociar, però en tot cas no defallirem a parlar amb la Generalitat 
i anar, com ho hem fet amb l’Estat, a màxims. I, a partir d’aquí, evidentment, quan hi 
ha una negociació entres amb el màxim i no sabem exactament com surts. Però les 
negociacions no estan trencades; estan enrocades, però hi seguim treballant, que 
segur que ens en sortirem.  

El president, no havent-hi altres assumptes a tractar, anuncia el final de l’Audiència 
Pública, agraeix a tothom la seva assistència presencial o virtual, desitja que a les 
pròximes audiències i plenaris es pugui recuperar el pols el més normal possible, i 
aixeca la sessió a les 19.48 hores. 

 

La secretària del Consell Vist i plau  
El president 
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